
 

Už si můžete přečíst  
květnové vydání 

Moderní obce. 
 

Mj. v něm najdete: 
■ Loterijní zákon: tři hlavní 
důvody pro jeho novelizaci 
■ Jak třicetiarový pozemek 
může radnici způsobit milio-
nové škody 
■ Opomíjené regiony do 
jejich problémů uvrhl stát. 
Co vše je nutné pro nápra-
vu? 
■ Stát koná, jako by neznal 

pojem »bankrot«, a obírá přitom i obce 
■ Rozhodčí řízení ve výstavbě 
■ Zklidňování dopravy se stalo standardem 
■ Když je prosperita společným projektem 
■ Zeleň – symbol moderní obce. Jak ji však lze 
financovat? 
■ Dopravní portál ČR informuje také obce a zá-
chranáře 
■ Občané nevyužívají veřejný internet 
■ Komunikaci s občany zlepšíte, pokud znáte jejich 
názory 
■ Má smysl hodnotit zaměstnance úřadu veřejné 
správy? 
 

PŘÍLOHA: Vodohospodářská infrastruktura 
■ Vodárenství na svou obnovu ročně potřebuje  
15 mld. Kč. Chybějí ... 
■ Nové vodárenské technologie bývají i levnější 
než klasické 
■ Čerpání EU dotací do vodárenství vázne 
■ Jak Česko plní evropskou směrnici o čištění 
městských odpadních vod 
 

TÉMA: Zařízení pro sport a volný čas 
■ Nabídka volnočasových aktivit zvyšuje kvalitu 
života v obci 
■ Aby veřejné sportoviště plnilo svou roli, musí se 
o něm vědět 
■ Dětská hřiště volají po rozmanitosti 
■ Atraktivitu a návštěvnost kina zvýší digitalizace 
■ Ekologické a ekonomické koupání v biotopu 
 

Ukázkové číslo časopisu ZDARMA 
si objednejte na tel. 800 11 00 22 nebo na  

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO. 
 

Předplatné  
si zajistěte na adrese 

http://predplatne.economia.cz. 
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Jak minulý týden oznámilo Ministerstvo 
financí (MF), na jeho účtech vedených v České 
národní bance dosáhly k 30. dubnu 2011 celko-
vé příjmy státního rozpočtu 326,0 mld. Kč, 
celkové výdaje 393,5 mld. Kč a schodek  
67,5 mld. Kč (v dubnu 2010 vykázán schodek 
78,2 mld. Kč). Pokud jde o tzv. sdílené daně, 
na jejichž inkasu se podílejí také obce v rámci 
rozpočtového určení daní (RUD), také jejich 
inkaso se za první čtyři měsíce letošního roku 
pohybovalo pod hodnotami loňského roku.  

Připomeňme si fakta o prvních čtyřech měsí-
cích letošního roku z pohledu sdílených daní: 
■ Inkaso DPH činilo 
67,1 mld. Kč, tj.  
34,4 % rozpočtu, což 
je o 1,9 procentního 
bodu nižší plnění než  
v loňském dubnu. 
Meziroční pokles  
o 1,4 mld. Kč,  
tj. o 2,0 %, je proti 
rozpočtované dyna-
mice (růst o 3,9  % – 
měřeno ke skutečnos-
ti roku 2010) nižší  
o 5,9 procentního bodu. Meziroční zvýšení 
inkasa, se kterým rozpočet 2011 počítá, by 
nemělo být podle Ministerstva financí tak vý-
razné jako v roce 2010, kdy došlo ke zvýšení 
obou sazeb o 1 procentní bod.  
■ Daň z příjmů právnických osob svým obje-
mem 19,8 mld. Kč představovala 23,5 % roz-
počtu (v roce 2010 to bylo 21,0 %), a meziroč-
ně tak byla o 1,3 mld. Kč, tj. o 6,3 %, nižší než 
v roce 2010. Rozpočet této daně počítá s pokle-
sem o 2,7 % proti skutečnosti roku 2010. Rela-
tivně nízké plnění rozpočtu této daně souvisí 
podle Ministerstva financí s platebním kalen-
dářem (nejvyšší zálohy na daň jsou odváděny 
na konci jednotlivých čtvrtletí). V roce 2011 se 

na výši inkasa projevuje pokles sazby daně ve 
zdaňovacím období 2010 o další procentní bod 
(na 19 %).  
■ Inkaso daní z příjmů fyzických osob do-
sáhlo 21,6 mld. Kč, tj. 21,3 % rozpočtu (loni 
plnění na 25,7 %) při meziročním poklesu  
o 1,0 mld. Kč, tj. o 4,6 %. Rozpočet, jak připo-
míná MF, uvažuje s růstem o 16,0 % proti 
skutečnosti roku 2010, především z důvodu 
vyššího očekávaného inkasa u DPFO ze závislé 
činnosti a vybírané srážkou. 
– Daň z příjmů fyzických osob ze závislé čin-
nosti dosáhla 23,8 mld. Kč a její rozpočet byl 

naplněn na 28,8 % 
(loni  31,6 %). Mezi-
ročně je inkaso  
o 1,1 mld. Kč, tj.  
o 5,0 %, vyšší. Roz-
počet je nad úrovní 
skutečnosti roku 2010  
o 8,3 %, především 
kvůli snížení slev na 
dani na poplatníka. 
– Daň z příjmů fyzic-
kých osob placená na 
základě přiznání ve 

výši -4,5 mld. Kč znamená plnění rozpočtu na -
83,6 % (loni to bylo na -21,8 %) a meziročně je 
její inkaso nižší o 2,4 mld. Kč. Rozpočet 2011 
je nad úrovní skutečnosti loňska o 30,5 %. 
Záporné plnění letos souvisí s vratkami daně, 
jež probíhají tradičně v dubnu (inkaso ve výši  
-7,3 mld. Kč, v dubnu 2010 -6,0 mld. Kč). 
– Daň z příjmů fyzických osob vybíraná sráž-
kou dosáhla 2,3 mld. Kč, což představuje  
17,1 % rozpočtu (loni 32,2 %) a meziročně 
bylo její inkaso vyšší o 0,2 mld. Kč,  
tj. o 8,5 %. Rozpočet 2011 počítá s růstem  
o 90,2 % (o 6,4 mld. Kč) proti skutečnosti roku 
2010. Na vyšší výnos by mělo mít vliv přede-

Špatná zpráva pro obce: Výběr sdílených daní klesá 

(Pokračování na stránce 2) 
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Zpětný odběr elektroodpadu čekají (i v Česku) změny 
Kolektivní systémy zajišťující sběr vyřazených elektrozařízení a zároveň sdružené v mezinárodní 

asociaci WEEE Forum se rozhodly přijmout přísnější směrnice. Zmíněná norma vznikla na zákla-
dě mezinárodního projektu WEEELABEX. Jejím smyslem bylo vytvořit jednotné evropské stan-
dardy. Na jejím vytváření se podílel i český zástupce – nezisková společnost ASEKOL. Konkrétní 
podoba standardů WEEELABEX se poprvé veřejně prezentovala minulý týden v Praze na meziná-
rodní konferenci Zpětný odběr 2011. 

»Jako jeden z největších kolektivních 
systémů v ČR cítíme zásadní zodpověd-
nost vůči životnímu prostředí. Rozhodnu-
tí přidat se k jednotnému evropskému 
standardu WEEELABEX navíc vycháze-
lo ze snahy zařadit Českou republiku 
mezi vyspělé státy, které dbají o bezpeč-
nost při zacházení s odpadem. Důvodem 
byla i bližší kooperace při samotném 
zpracování odpadů, která ve svém důsled-
ku přinese větší efektivitu zpracování 
elektroodpadu,« vysvětlil Jan Vrba, jed-
natel kolektivního systému ASEKOL a 
jediný zástupce řídícího výboru projektu WEEELABEX ze zemí střední a východní Evropy.  

Norma WEEELABEX se zabývá sběrem, dopravou a zpracováním všech odpadních elektrických 
a elektronických zařízení (OEEZ). Závazné plnění celého komplexu standardů by mělo být zave-
deno nejpozději do konce roku 2013. Nové státy EU mají možnost standardy zavést ještě o rok 
později. V praxi má jít o tyto změny: 
■ skladovací plochy elektroodpadu budou muset mít nepropustný povrch; 
■ u skladovacích ploch bez zastřešení bude muset být vybavení pro zachycování dešťových vod; 
■ zařízení pro chlazení, zařízení s CRT obrazovkou, ploché TV/monitory a zářivky a výbojky bu-
dou muset být chráněny proti povětrnostním vlivům;  
■ přechodné skladování zařízení pro chlazení bez ochrany před povětrnostními vlivy bude povole-
no nanejvýš po dobu 1 měsíce; 
■ maximální množství elektroodpadu na skladě u zpracovatele bude muset být v souladu se zákon-
nými požadavky; kde taková opatření nebudou, skladové zásoby nebudou moci překročit množ-
ství, které může být zpracováno během 6 měsíců; 
■ během sběru a dopravy nebude přípustné elektroodpad míchat s jinými druhy odpadu ve stejném 
kontejneru nebo nádobě; zařízení s CRT obrazovkou a ploché TV a monitory (LCD, plazma) bu-
dou muset být udržovány v odděleném odpadním toku; 
■ během nakládání, dopravy a skladování elektroodpadu se bude muset pozornost věnovat např. 
zabránění poškození chladicího systému u zařízení pro chlazení či zamezení rozbití zařízení s CRT 
obrazovkou vedoucímu k příp. úniku luminoforu; 
■ nebude dovoleno nekontrolované vysypávání zařízení s CRT obrazovkou, plochých TV a moni-
torů, zařízení pro chlazení a zářivek, výbojek z kontejnerů.                                                         ( z r )  

ELEKTROWIN: Motivační program funguje už čtvrtým rokem 
Nezisková společnost ELEKTROWIN zahájila již čtvrtý ročník Motivačního programu pro obce 

na podporu zvýšení míry kompletnosti zpětně odebraných vysloužilých elektrozařízení a zabezpe-
čení sběrných míst. Motivační program nabízí obcím až 100 tisíc korun. Letos jsou k dispozici 
celkem 3 miliony korun. To však není jediný způsob, jak si obce mohou přilepšit. Kolektivní sys-
tém jim přináší také značné úspory v oblasti recyklace elektroodpadů. Jenom za posledních šest let 
tak samosprávy ušetřily téměř 0,75 mld. Kč. 

»Kolektivní systém obce zbavuje starostí se zajištěním sběru a následné recyklace vysloužilých 
elektrozařízení. Kromě toho jim šetříme finance. Podle našich zkušeností může průměrná obec  
s 5000 obyvateli ušetřit ročně až čtvrt milionu korun,« uvádí Roman Tvrzník, generální ředitel 
společnosti ELEKTROWIN. Ta nyní provozuje přes 8000 sběrných míst po celé republice. Mezi 
ně patří převážně sběrné dvory a prodejci elektra, ale i školy a obce zapojené do mobilních svozů 
odpadů. »Díky rozsáhlé síti sběrných míst, motivačnímu programu a dalším finančním podporám 
určeným pro obce, se nám závěrem loňského roku podařilo překonat hranici 100 tisíc tun zpětně 
odebraných elektrospotřebičů,« vysvětluje Roman Tvrzník. 

V předchozích ročnících se do motivačního programu zapojilo 222 měst a obcí, mezi něž bylo 
rozděleno více než 5,6 mil. Kč. Peníze putovaly převážně na pořízení kamerových systémů, stacio-
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Stavební zákon – územní řízení a stavební řád 
Odborný seminář nazvaný Stavební zákon – 

územní řízení a stavební řád připravuje na  
19. 5. ve svém pražském sídle (Lisabonská 4, 
Praha 9) společnost STUDIO AXIS – Cent-
rum vzdělávání ve stavebnictví. Obsahem 
školení budou aktuální novely zákona a stav 
přípravy nového stavebního zákona se zamě-
řením především na stavební řízení a územní 
řízení, ohlašování a povolování staveb, vznik 
práva k užívání stavby, odpovědnost osob při 
přípravě, realizaci a užívání stavby, atd. Bližší 
informace a elektronickou přihlášku naleznete 
na: http://www.studioaxis.cz. 

Energetický management pro veřejnou správu 
Konferenci nazvanou Energetický manage-

ment pro veřejnou správu připravuje firma 
B.I.D. services ve spolupráci s DEA Energe-
tickou agenturou, spol. s. r.o., a to už na 1. 6. 
do Velkého sálu Magistrátu hl. m. Prahy. 
Hlavním cílem konference je rozšíření pově-
domí o efektivním hospodaření s energií na 
úrovni spotřeby, výroby i pořizování energie. 
Značné rezervy v této oblasti mají snad všech-
ny složky veřejné správy. Organizátoři konfe-
rence proto jejím účastníkům chtějí představit 
zajímavé přístupy, rady, jak postupovat, i 
ukázky již uskutečněných projektů, které mo-
hou posloužit jako motivace i inspirace. Více:  
http://www.bids.cz/cz/konference/Energeticky_management_pro_verejnou_spravu/142  , 
kde se lze na akci i on-line přihlásit. 

Regionální rozvoj a jak jej měřit 
Fakulta ekonomicko-správní (FES) Univer-

zity Pardubice a její Ústav veřejné správy a 
práva spolu s občanským sdružením Civitas 
per Populi zvou na 2. ročník cyklu odborných 
konferencí na téma Regionální rozvoj a jak jej 
měřit. Konference se uskuteční 2. 6. od  
8.30 hod. na FES Univerzity Pardubice 
(Studentská ul. 84, Pardubice). V dopoledním 
bloku zazní přednášky Regionální rozvoj, 
územní plánování a udržitelný rozvoj (Prof. 
Ing. arch. Jan Koutný, CSc., Fakulta architek-
tury VUT v Brně), Regionální disparity a 
možnosti jejich měření indikátory (doc. Ing. 
arch. Vladimíra Šilhánková, Ph.D., FES Uni-
verzita Pardubice), Environmentální indikáto-
ry pro měření regionálních disparit (Mgr. Mi-

vším zdaňování výsluh u příslušníků ozbroje-
ných složek a zdanění úroků ze stavebního 
spoření. Rozpočet počítal s jednorázovým 50% 
daňovým zatížením příspěvků poskytovaných 
u stavebního spoření (které však bylo zrušeno 
Ústavním soudem). 

■ Nižší výběr daně z nemovitostí (je 100% 
příjmem obcí) zatím nemusí ještě tolik znepo-
kojovat, neboť tato daň je splatná k 31. 5. Její 
výběr k 30. 4. činil 0,26 mld. Kč, zatímco loni 
touto dobou šlo o 0,38 mld. Kč (index 
2011/2010 tedy činí 68,0).       

( r š )  

(Pokračování ze stránky 1) 
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nárních kontejnerů, shromažďovacích prostředků nebo vysokozdvižných vozíků, ale i na zpevnění 
ploch či vyšší zabezpečení sběrných míst. »Příspěvky, které získáváme z tohoto programu, nám 
pomohly dobudovat a optimalizovat sběrný dvůr,« upozorňuje na zkušenost s programem Radim 
Šťastný, místostarosta obce Ratíškovice. »Odměnu ve výši 50 tisíc korun jsme využili na dostavbu 
oplocení a zpevnění plochy sběrného dvora,« upřesňuje místostarosta Ratíškovic. 

Podpora je rozdělená do šesti pásem, obce tak mohou získat příspěvek ve výši 11 tisíc až 50 tisíc 
korun. O výši odměny rozhoduje splnění kritérií, která odrážejí zejména výtěžnost sběru spotřebi-
čů na obyvatele. Podmínkou účasti v programu je uzavřená smlouva s obcí o zajištění zpětného 
odběru.                                                                                                                                           ( z r )  

O titul Vesnice roku 2011 letos soupeří 305 obcí 
Do letošního, již 17. ročníku prestižní soutěže Vesnice roku se přihlásilo 305 obcí ze třinácti 

krajů České republiky. Soutěž vyzdvihuje aktivity podporující nejen zvelebení obce, ale i místní 
tradice a vesnický společenský život. Do konce června nyní bude probíhat hodnocení soutěže na 
úrovni krajů. Třináct finalistů – vítězů krajských kol – se pak utká o titul Vesnice roku 2011, jehož 
nový majitel bude znám 10. září 2011. Loni se soutěže zúčastnil rekordní počet 361 obcí. 

»Nehledáme vesnici, která bude nejhezčí či nejfotogeničtější. Hledáme takovou, která bude nej-
živější. Důležitější než bezvadné fasády jsou pro porotu například fungující spolky,« uvedl ministr 
pro místní rozvoj Kamil Jankovský. 
Jeho resort také do soutěže věnuje nej-
zajímavější ceny – mimořádné přísliby 
dotace ze státního rozpočtu ve výši 
jednoho milionu korun pro vítěze kraj-
ských kol a dva miliony pro celostátní-
ho vítěze. 

Připomeňme, že do letošního ročníku 
soutěže se přihlásilo nejvíce obcí z Krá-
lovéhradeckého kraje (39), dále pak  
z Jihočeského kraje a kraje Vysočina 
(po 33) a z Olomouckého kraje (30). 
Nejmenší zájem o soutěž projevily obce 
v Moravskoslezském kraji, odkud přišlo 
pouze 12 přihlášek. 

Jiří Řezníček, ředitel soutěže Vesnice 
roku 2011 a starosta obce Tučín – vítěze 
soutěže Vesnice roku 2009, tvrdí: »Naše 
vesnice si zaslouží, aby se o nich vědě-
lo, a každá zmínka o dobré práci a vy-
dařených akcích je povzbuzením do dalšího období. I letos mohou obce představit to, co dokázaly. 
Do konce dubna se mohly přihlásit do soutěže Vesnice roku 2011, která je šancí ukázat, jak jsou 
lidé šikovní a co víc, že chtějí a nečekají, až co pro ně kdo připraví. To je základní předností života 
na vesnicích. Lidé se znají, dokážou se sžít, snaží se o pospolitost a vzájemnou pomoc. Naše vesni-
ce se ubírají správným směrem a je to mnohdy vidět, už když jimi projíždíte. Chcete-li je však 
poznat víc, musíte zastavit, projít se, navštívit nějakou tradiční akci a promluvit s lidmi. Pak po-
znáte, že naše vesnice nejsou zapadlá, prošedivělá zastavěná území označená na začátku a na konci 
dopravní značkou „obec“.«                                                                                                         ( r e d )  

Celý komentář starosty Jiřího Řezníčka k soutěži naleznete v květnovém čísle Moderní obce, 
které vyšlo minulý týden. 

Havířov se chce prosadit v Europa Cupu 2011 
Nejprestižnější evropskou soutěž v aranžování květin – Europa Cup 2011 – bude letos na přelo-

mu srpna a září hostit nejmladší město České republiky Havířov. Město květů, krásných stromů a 
specifického architektonického stylu na severovýchodě Moravy může pořadatelstvím evropského 
setkání floristů ve dnech 31. srpna – 5. září 2011 kvalitně zúročit své dosavadní zkušenosti z orga-
nizování květinových slavností Havířov v květech, neustálého udržování a obnovování zeleně i 
cíleného zlepšování kvality životního prostředí na svém území.  

V havířovské Městské sportovní hale, pod širým nebem na nedávno nově opraveném náměstí 
Republiky i v Domě kultury Petra Bezruče se zahraničním i tuzemským návštěvníkům představí 
24 soutěžících především ze zemí Evropy, mezi nimi i český reprezentant Jaromír Kokeš, mistr ČR 
ve floristice za rok 2010. Reprezentanti jednotlivých států budou soutěžit v šesti disciplínách. Je-
jich téma bude mimo jiné odrážet mladou historii pořadatelského města, dále připomene letošní 
170. výročí narození významného českého hudebního skladatele Antonína Dvořáka, nebude chybět 
vazba nebo dekorace svatební kytice inspirovaná barvami loga Europa Cupu 2011. Poslední dvě 
disciplíny soutěžící předvedou v rámci připravovaného galavečera, na kterém se představí aranžmá 
klobouku a závěrečným překvapením, jež bude květinovým poděkováním soutěžících nejvýznam-
nějšímu sponzorovi celé soutěže.                                                                                                  ( z r )  

Více si o ambicích Havířova v Europa Cupu 2011 přečtete v chystaném červnovém vydání  
Moderní obce, které se bude expedovat už 1. 6. 

(Pokračování ze stránky 2) 

chael Pondělíček, TIMUR, FES Univerzita 
Pardubice), Sociální indikátory pro měření 
regionálních disparit (RNDr. Zita Kučerová, 
Ph.D., a Bc. Karel Šimek, oba Centrum evrop-
ského projektování), Ekonomické indikátory 
pro měření regionálních disparit (Ing. Miro-
slav Pavlas, Civitas per Populi), Územně pro-
mítnutelné indikátory pro měření regionálních 
disparit (Ing. Martin Maštálka, Ph.D., FES 
Univerzita Pardubice) či www.indikatory.eu – 
nástroj pro sledování a prezentaci indikátorů 
pro města a obce (Ing. Jana Vaďurová, Fakulta 
architektury VUT v Brně). Odpolední blok 
bude patřit prezentacím studentů a absolventů 
oboru Regionální rozvoj. Více informací  
o konferenci poskytne její odborný garant doc. 
Ing. arch. Vladimíra Šilhánková, Ph.D.  
(tel.: 466 036 238 nebo 603 554 155,  
e-mail: vladimira.silhankova@gmail.com). 
Přihlásit se je nutné do 27. 5.  

Pro lepší sociální služby v obcích 
Proces přechodu uživatelů 
z ústavních zařízení do 
obcí a alternativních slu-
žeb mapuje právě vydaný 
Manuál zkušeností z prů-
běhu transformace rezi-
denčních sociálních slu-
žeb. Publikace, kterou  
s podporou fondů EU 

připravilo občanské sdružení Instand ve spolu-
práci s příspěvkovými organizacemi Zámek 
Nová Horka a Domov Jistoty, dále představuje 
fungující nástroje používané při realizaci a 
řízení transformačního procesu, nastiňuje 
některé problematické situace procesu přecho-

(Pokračování ze stránky 2) 
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(Pokračování na stránce 4) 

Starosta Tučína Jiří Řezníček je letos ředitelem soutěže.  
                                                                                Foto: archiv 

 

Srdečně Vás zveme na 
5. ročník dobročinně reprezentativní akce 

 

NÁRODNÍ SETKÁNÍ STAROSTŮ, PRIMÁTORŮ  
A HEJTMANŮ ČESKÉ REPUBLIKY 

 

9. června, Kongresové centrum  
České národní banky, Praha 

 

Hlavní témata setkání:  
Přímá volba starostů  
Zadluženost veřejných rozpočtů a vývoj financování 
samospráv 
 

Na setkání zveme jako čestné hosty a řečníky: 
prezidenta ČR, předsedy Parlamentu ČR, vládu ČR, 
členy Parlamentu ČR, předsedy všech ústředních 
orgánů státní moci, velvyslance členských států EU, 
NATO atd.  
Velký prostor je věnován diskusi, kterou bude mode-
rovat Jakub Železný. 

 

VÝTĚŽEK Z AKCE BUDE VĚNOVÁN NA OPRAVY 
HUSOVA RODNÉHO DOMKU V HUSINCI  

 

REGIONSERVIS S.R.O. 
Perlitová 4, 140 00  Praha 4 
podatelna@regionservis.cz  

tel.: 257 199 616, 724 931 593 
Více informací na: www.regionservis.cz 

http://www.indikatory.eu
mailto:vladimira.silhankova@gmail.com
http://www.moderniobec.cz
mailto:podatelna@regionservis.cz
http://www.regionservis.cz


du uživatelů a ukazuje možné způsoby vhodné 
reakce na tyto situace. Manuál na vyžádání 
zdarma zašle Instand, o.s. Institut pro podporu 
vzdělávání a rozvoj kvality ve veřejných služ-
bách, 5. května 9, 140 00 Praha 4 (Kontakt: 
Marcela Drotárová, DiS., tel.: 739 052 021, 
drotarova@instand.cz). Publikace je též ke 
stažení na: www.instand.cz. 

Nové vedení Národní sítě Zdravých měst ČR 
Novým předsedou Ná-
rodní sítě Zdravých 
měst (NSZM) je Petr 
Hermann, zastupitel 
královského města 
Litoměřice. Byl zvolen 
Jarním zasedáním Val-
né hromady NSZM  
19. 4. v Jihlavě. Vystří-
dal tak pro další dvou-

leté období dosavadního předsedu Lubomíra 
Gajduška ze Zlína. Valná hromada zvolila i 
nové vedení asociace. S Petrem Hermannem v 
něm budou působit na postu místopředsedů 
Petr Řezníček, starosta Zdravého města Chru-
dim, a Martin Hyský, radní Zdravého kraje 
Vysočina. Dalšími obcemi a městy zastupují-
cími asociaci v jejím vedení jsou Zdravá obec 
Bolatice a Zdravá města Kopřivnice, Kromě-
říž, Letovice, Třebíč a Vsetín. »Funkci předse-
dy NSZM chápu jako ocenění práce Města 
Litoměřic, včetně celého týmu svých spolu-
pracovníků, ať už v úřadě či externích partne-
rů z neziskového sektoru či dalších spolupra-
cujících organizací. V rámci předsednictví sítě 
Zdravých měst bych chtěl nadále rozvíjet 
pozici asociace na národní úrovni jako spolku 
aktivních obcí a regionů, které sdílejí své po-
stupy. Co do konkrétních aktivit bych rád 
přispěl k rozvoji studentských a dětských 
parlamentů a jejich zapojení se do života obcí 
a měst,« vysvětlil své plány Petr Hermann.  

(Pokračování ze stránky 3) Čtyři miliardy slíbit, dvě miliardy dát, dvě miliardy upřít ... 
»Podpora veřejných statků by měla mít přednost před soukromými,« 
říká europoslanec a předseda Svazu měst a obcí (SMO) ČR Oldřich 
Vlasák v reakci na krok Ministerstva životního prostředí (MŽP), 
které z nedostatku financí zastavilo přístup obcí k programu Zelená 
úsporám. Pro projekty zateplení veřejných budov otevře minister-
stvo na podzim program nový, který alokuje dvě miliardy korun, 
obce přesto v součtu o dvě miliardy přijdou. 
»Tuto iniciativu silně podporuji a považuji ji za žádoucí. Bohužel i 
tak v součtu obce pořád přijdou o dvě miliardy, protože původní 
suma vyčleněná pro obce ze Zelené úsporám měla být čtyři miliar-
dy,« dodává Oldřich Vlasák. »Alokovat peníze do veřejných budov 
přednostně je logické. Když zateplíme školu nebo radnici, uspoří 
celá obec a všichni lidé v ní. Pokud dáme veřejné peníze jednotlivci 
na zateplení soukromého domu, ušetří pouze on sám,« vysvětluje 
předseda SMO.  
Oldřich Vlasák je zastáncem celkové transformace dotačního systé-
mu, který by zvýhodňoval obce na úkor dotací pro soukromníky, a to 
právě z výše uvedeného důvodu.                                                  ( t z )  

Praha si za svou MHD dovezla ocenění až z Dubaje 
Projekt hlavního města Prahy získal cenu za oblast rozvoje městské 

kolejové dopravy a byl vyhodnocen jako nejpřínosnější v kategorii regi-
onální cena střední a východní Evropy. Stalo se tak na 59. světovém 
kongresu Mezinárodního svazu veřejné dopravy (UITP), který se v mi-
nulých dnech konal v Dubaji. »V celosvětové konkurenci je to nejen 
významné ocenění pražské hromadné dopravy a práce pražského Do-
pravního podniku, ale i potvrzení toho, že naše strategie rozvoje hro-
madné kolejové dopravy je kvalitní. Městskou hromadnou dopravu  
v Praze zpravidla bereme jako samozřejmost a spíše ji kritizujeme. Je 
proto dobré, když nám občas někdo zvenku připomene, že máme jednu  
z nejkapacitnějších veřejných doprav ze všech evropských metropolí a 
rozhodně nezaostáváme ani v její kvalitě,« komentoval úspěch české 
metropole první náměstek primátora Karel Březina.   

Kongres v Dubaji, jehož motto znělo »Podpora veřejné dopravy« a 
který doplňovala výstava »Mobilita a městská doprava«, měl za úkol přehodnotit priority stanove-
né v tzv. strategii PTx2 (public transport times two) z června roku 2009. Jejím cílem je zdvojnáso-
bení podílu veřejné dopravy v roce 2025. UITP se v rámci strategie PTx2 rozhodla ocenit úsilí 
aktérů ve veřejné dopravě, které má napomoci zvýšit podíl veřejné dopravy v následujících letech.  

Hlavní město Praha se do iniciativy PTx2 přihlásilo v lednu 2011 prostřednictvím Dopravního 
podniku hl. m. Prahy. Projekt je zaměřen na rozvoj sítě MHD v Praze, na kvalitu poskytovaných 
služeb a vychází z aktuální strategie Dopravního podniku, platné pro období 2008–2015.         ( t z )  

Na kurzy Institutu pro veřejnou správu Praha nyní jinak 
V zájmu zjednodušení procesu přihlašování do kurzů ruší Institut 
pro veřejnou správu Praha (dříve Institut pro místní správu Praha) 
uzavírání smluv s územními samosprávnými celky na vzdělávací 
akce. Radnice tak již nebudou před uskutečněním kurzu dostávat 
smlouvy o zajištění pobytu na vzdělávací akci; veškeré potřebné 
informace budou obsaženy v přihlášce a ve sdělení, které účastníci i 
nadále obdrží před začátkem kurzu. 
Smluvní podmínky pro účast na vzdělávací akci (upravující např. 
omluvu z účasti, poplatek za stornování účasti, vracení částky za 
omluveného účastníka, účtované ceny kurzů apod.) jsou nadále 
zachovány v textu přihlášky. 

Nový formulář přihlášky navíc umožňuje úřadu s pomocí přiloženého formuláře přihlásit na 
totožný kurz více zaměstnanců. V přihlášce je rovněž možné vybrat způsob platby za kurz – převo-
dem, kartou či v hotovosti. Opatření se týká přihlášek na kurz podaných na novém formuláři, který 
byl zveřejněn na webových stránkách Institutu. Úřady, které zaslaly přihlášky ještě na starém for-
muláři, obdrží smlouvu na vzdělávací akci, jako tomu bylo doposud. 

Více informací lze obdržet na informační lince +420 974 863 520 nebo na webu Institutu 
www.institutpraha.cz .                                                                                                                    ( z r )  
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Oldřich Vlasák: Zateplíme-li 
školu nebo radnici, uspoří 
celá obec a všichni lidé  
v ní.                     Foto: archiv 

Když přijde kontrola  
na správné čerpání dotačních prostředků 

V poslední době je financování veřejných služeb 
stále více závislé na čerpání dotačních prostředků 
jak z prostředků státního rozpočtu, tak i z finanč-

ních prostředků roz-
počtů krajů. Každo-
ročně je vyhlašová-

na řada programů podpor veřejných služeb jak na 
místní, tak na celostátní úrovni. Záleží pak na 
dovednosti pracovníků jednotlivých zařízení, zda 
se jim podaří dostatečně včas a kvalitně zpracovat 
projekty, na jejichž financování získají dotační 
prostředky. Samotný proces zpracování a podání  
žádostí o poskytnutí finančních dotačních prostřed-
ků je administrativně náročný a leckdy pro nedosta-
tek času na přípravu žádostí se blíží spíše sepsa-
ným přáním nežli realitě běžného života. Více na:  
http://www.legroconsult.cz/index.php?page=page&kid=45. 

Petr Hermann, nový 
předseda NSZM ČR.   
                Foto: archiv 
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